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ABSTRACT

For 60Co machine, Quality Control (QC) may be defined as a program that 

periodically tests the physical parameters that affect the performance of  machine and 

compares the results of such tests with some defined standards.

           The importance of quality control  program  lies in the detection any minor 

changes in the equipment and have corrections made before these changes become 

significant enough to affect the quality of treatment   or causing unnecessary radiation 

exposure to patients or staff.

The theoretical part of this study include historical background on the use of 

co-60 machine in radiotherapy, the construction of such machines as well as details of 

QC tests.

The practical part includes performance of QC test on a cobalt machine at 

radiation & isotopes centre (RICK) in Khartoum state as well as preparation and 

distribution of a questionnaire on this issue to gather more information about the qc 

program at RICK. 

The performed QC tests were  lamp indicator, door interlock, emergency off, 

table motion, audiovisual monitor, wedges, shield and shield tray, cross hair 

centering, gantry rotation, treatment stop timer, field size indicator and output 

consistency .

According to the obtained results it was clear that the tested machine suffers 

from a lot of problems both mechanical such as wedge, shield blocks, shield tray and 

field size accuracy. The output of the machine was found to be very low that made the 

treatment time to be excessively long.  

At the end of this study some recommendations have been mentioned so as to 

improve the situation regarding the use of this equipment in radiation treatment. 
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الخلصةة

 للعوامل دورية إختبارات لجراء برنامج بأنه يعرف 60الكوبالت- لجهاز الجودة ضبط

 من التبناه القيم مع الختبارات هذة نتائج ومقارنة الجهاز أداء على تؤثر الت الفييائية

العيارية. العلمية الجهات بعض
 قبل الشعاع إنتاج على الؤثرة العوامل فى خلل أى أكتشاف فى تكمن الجودة ضبط أهمية

 أو الرض تعريض أو العلج تنفيذ دقة على يؤثر الذى الحد الى الخلل ذلك يصل أن

مبرة. غي جرعات ألى العاملي
 60- الكوبالت جهاز لستخدام تاريخية خلفية على إشتمل الدراسة هذة فى النظرى الجانب

عليه. الجودة ضبط قياسات إجراء وتفاصيل الجهاز هذا تركيب تفاصيل وكذلك العلج فى
- الكوبالت أجهزة أحد على الجودة ضبط إختبارات بعض إجراء على إشتمل العملى الجانب

مفتاح,  قفل هى والختبارات النووى والطب بالشعة للعلج القومى بالركز 60  الباب

حركة, جهاز, الطوارئ مكعبات,  الناداة الطاولة دوران,  واللحظة مؤقت, الحماية  زمن الاكينة

محدد,  . الشعة وخرج العلج حقل العلج

 قمنا بالركز الجودة ضبط برنامج وضع يخص فيما أكث تفاصيل على وللوقوف أيضا

بالركز. العلجية الشعة بقسم العاملي على إستبيان وتوزيع بإعداد
 الكثي من يعانى أنه وجد الكوبالت جهاز فإن الباحث بها قام الت الختبارات لنتائج استنادا 

 مكعبات حامل,  الحماية مكعبات,  العلجي الوتد  فى وذلك ميكانيكية منها الشاكل من

 من يعانى  الجهاز فإن كذلك الريض  مع التخاطب جهاز,  العلجي الحقل حجم,  الحماية

. خرجه فى كبي ضعف

 فى ستساهم بأنها نعتقد بها الخذ تم إذا والت التوصيات بعض قدمنا البحث نهاية فى

الشعاعى.. العلج فى إستخدامة على بالجهاز رصدها تم الت  الشاكل تأثي تقليل
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